
I při letošní Plaviádě bylo nebe 
bez mráčků a kolem Svratky za-
čalo být veselo. Posádky rozto-
divných plavidel postávaly na 
břehu a na poslední chvíli ještě 
rozmýšlely strategie plavby. Di-
váci netrpělivě očekávali, koho 
jim voda přinese.

Nejdřív vyplula KARAVANA 
ZE SAHARY... Nevím, co ob-

chodníci převáželi za zboží, ale 
podle podivně pestrobarevného 
velblouda to musely být extra 
kousky... Bio výrobky vyjela na-
bízet i VESELÁ FARMÁŘKA. 
Aby jí zvířata ze statku neutek-
la a hospodářské stroje nikdo 
neukradl, vezla to všechno s se-
bou. Urputně ji pronásledovala 
VODNÍ VÍLA z Močidel, málem 

se jí rozevláté hadříčky namota-
ly na větvičky, ale zvládla to vše 
s úsměvem. Potom následoval 
tatínek s dcerkou, zdánlivě bez 
maskování, ale my na to přišli. 
Předváděli nám ODVÁŽNÉ MO-
ŘEPLAVCE, vždyť bez pořád-
né odvahy by na tu vodu nikdo 
nevyplul. Potom to ale přišlo! 
FOTBALOVÉ HŘIŠTĚ I S HRÁ-
ČI už ve vodě se smáčí. Nejdřív 
pluli útočníci i s rozhodčím, za 
nimi na svém plavidle veselé 
roztleskávačky a naposled veslo-
vali záložníci. Skandování bylo 
veliké, však tomu také odpoví-
daly číslice na výsledkové tabuli, 
kterou upevnili na loď. A pak už  
k nám zamířily TAHIŤANKY  
s ozdobami z květů. Voda se 
kolem nich vlnila jako jejich rá-
kosové sukýnky a pod vrbou to 
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 Vážení spoluobčané!
Máme za sebou již devět mě-

síců roku 2019 a můžeme již teď 
říci, že je i tento rok symbolem 
dalšího prohlubování nedostat-
ku vláhy zejména ve spodních 
vrstvách půdy, odkud čerpáme 
vodu nejen my lidé, ale zejména 
stromy. Následek katastrofální-
ho sucha vidíme kolem sebe čím 
dál znatelněji. Situace v okolních 
lesích je neutěšená, ať se jedná  
o jakéhokoliv vlastníka, doplá-
címe na sucho všichni. Vyká-
cení kůrovcem zasažených lesů 

je úkolem každého vlastníka, 
pokud ovšem je schopen dříví 
úspěšně zobchodovat, aby ales-
poň na založení nového lesa pe-
níze zbyly. V letošním roce jsme 
museli pokácet cca 5 000 m3  dří-
ví, které jsme prodali a získali 
pro zalesňování zhruba 2 mili-
ony Kč. Jak bude probíhat další 
kácení, nelze předvídat. Dále se 
komplikuje prodej dřeva, které-
ho je všude plno. Už nyní je zcela 
neprodejná vláknina, kterou ká-
címe jen za cenu práce. Proto za-
stupitelstvo přistoupilo k tomu, 

že v některých lokalitách si bude 
moci zájemce o palivové dříví 
zpracovat samovýrobu do 10 pm. 
Dřevo bude přidělovat paní hajná 
Filipi, která nastoupila na místo 
pana Chalupníka, telefonní číslo 
hajného podědila, takže zájemci 
o samovýrobu se po nahlášení 
svého požadavku na Úřadu měs-
tyse mohou přímo spojit s paní 
hajnou, která jim samovýrobu 
přidělí. Vyúčtování bude pro-
bíhat stejně jako dříve, cena za  
1 m3 byla zastupiteli stanovena  
na 100 Kč + DPH.

Další problém, který nás a naši 
společnou pokladnu trápí, je 
nakládání s odpady. V letošním 
roce byl změněn systém place-
ní za vývoz plastových pytlů,  
za vývoz jednoho pytle platíme  
s DPH celkem 13 Kč. Pokud je 
pytel napěchován stylem „co se 
do něj vleze“ - řádně plastové 
lahve sešlápnuty, ostatní plastové 
odpady a nádoby úsporně po-
skládány „do sebe“ -  je cena snad 
odpovídající. Pokud ale nebu-
deme pytle pěchovat co nejvíce, 

(pokračování na str. 3)

Sběr nebezpečného odpadu
• v sobotu 5. 10. 2019 od 9.00 do 11.00 hod. na parkovišti    
před Penzionem Hodůnka
• kompletní elektrospotřebiče (televizory, monitory a příslu-
šenství k počítačům, ledničky, ...), nádoby od barev a che-
mikálií, zářivky, akumulátory, olejové filtry, sběr motorového 
oleje v uzavřené nádobě

Sběr železného šrotu 
• od pátku 4. 10. do neděle 6. 10. 2018 na parkovišti před   
Penzionem Hodůnka
• jiné skládky a těžké předměty nahlaste na úřadu městyse

P   L   A   V   I   Á   D   A

TŘÍDÍTE ODPAD? 

NOSÍTE VYTŘÍ-
DĚNÉ ODPADY 
DO BAREVNÝCH 
KONTEJNERŮ?

NABÍZÍME SADU TŘÍDÍCÍCH TAŠEK NA TŘÍ-
DĚNÝ ODPAD DO KAŽDÉ DOMÁCNOSTI.

VYZVEDNĚTE SI NA ÚŘADU MĚSTYSE  
VE ŠTĚPÁNOVĚ ZDARMA!

(pokračování na str. 4)
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Výpis  z  usnesení  zastupitelstva  městyse

Usnesení č. 6/2019
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou konaného 
dne 14. srpna 2019 v 18 hodin v zasedací místnosti Úřadu městyse
ve Štěpánově nad Svratkou

Zastupitelstvo městyse Štěpánov nad Svratkou:

       BERE NA VĚDOMÍ: 

- zprávu o činnosti rady městyse
- výborů, komisí a pracovních skupin
- rozpočtové opatření 6/2019 
       SCHVALUJE:

- návrhovou komisi ve složení: Horák Augustin, Nedoma Antonín 
- zapisovatele: Mgr. Kobzová Ladislava
- ověřovatele zápisu: Mgr. Kubíková Stanislava, Nečesánek Miroslav
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- nejvýhodnější nabídku k zakázce: „VO Štěpánov nad Svratkou – 
EFEKT2019“, kterou je na základě hodnocení hodnotící komise na-
bídka firmy VEOS Pospíšil s.r.o., Dolní Bojanovice ve výši 1 278 389,44 
Kč bez DPH
 PRO: 11         PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Smlouvu o dílo s vybraným dodavatelem VEOS Pospíšil s.r.o., Dolní 
Bojanovice, IČ: 28328230 a ve výši 1 278 389,44 Kč bez DPH
               PRO: 11     PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Finanční příspěvek Domácímu hospici Vysočina, o.p.s. ve výši  
3 000,- Kč. 
 PRO: 11        PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Rozpočtové opatření č. 7/2019 v předneseném znění
 PRO: 11       PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0

Usnesení č. 7/2019
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou konaného 
dne 3. září 2019 v 18 hodin v zasedací místnosti Úřadu městyse
ve Štěpánově nad Svratkou

Zastupitelstvo městyse Štěpánov nad Svratkou:

       BERE NA VĚDOMÍ: 
- zprávu o činnosti rady městyse
- výborů, komisí a pracovních skupin

       SCHVALUJE:

- návrhovou komisi ve složení: Mgr. Vratislav Kubík, Lenka Cacková
- zapisovatele: Mgr. Ladislava Kobzová
- ověřovatele zápisu: Milan Opatřil, Otakar Ostrýž 
 PRO: 15         PROTI: 0   ZDRŽEL SE: 0
- zařazení nových bodů programu: 
- Vícepráce a méněpráce realizované při opravách komunikací firmou 
Colas a.s.
- Dodatek č. 4 ke Smlouvě o zajištění služeb pro Českou poštu s. p. číslo 
982602000000-0070/2016 
- Smlouva o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene  
č. 1040016440/001 – na stavbu: „VN 73 stavební úpravy p.b.118-119“ – 
E.ON Distribuce, a. s.  
- RO č. 8/2019
 PRO: 15        PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 
- Smlouvu s firmou BRUGGE s.r.o. na likvidaci kůrovcové kalamity  
za těchto podmínek: dříví kůrovcové nastojato za 300 Kč/m3, vláknina 
za výrobu, smlouva bude uzavřena na lokality Horní Strčina a porost 
pod Sokolí horou a další lokality budou řešeny dodatkem k této smlou-
vě. 
Samovýroba do 10 pm 100 Kč/ m3. 
 PRO: 13      PROTI: 1   ZDRŽEL SE: 1
   (Ostrýž O.) (Stárek P.)
- Aktualizaci Strategického plánu rozvoje městyse Štěpánov nad 

Svratkou na období 2019 – 2024 v projednaném znění
 PRO: 15    PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- majetkoprávní vypořádání pozemků v k. ú. Štěpánov nad Svratkou 
mezi Krajem Vysočina a Městysem Štěpánov nad Svratkou:
Městys Štěpánov nad Svratkou daruje Kraji Vysočina pozemek parcel-
ní číslo 1099 v k. ú. Štěpánov nad Svratkou o výměře 173 m2 a pozemek 
parcelní číslo 30/9 v k. ú. Štěpánov nad Svratkou o výměře 15 m2 ,
Kraj Vysočina daruje Městysi Štěpánov nad Svratkou pozemek parcel-
ní číslo 1089/2 v k. ú. Štěpánov nad Svratkou o výměře 18 m2

 PRO: 15       PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Prodej pozemku parcelní číslo 324/6 v k. ú. Olešnička o výměře  
38 m2 J. Nedomovi za cenu 50 Kč/ m2. Kupní smlouvu hradí kupující.
K ceně bude připočtena DPH v předepsané výši.
 PRO: 15       PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Prodej části pozemku parcelní číslo 273/1 v k. ú. Štěpánov nad Svrat-
kou o výměře 300 m2 Dagmar a Petrovi Juříčkovým za cenu 50 Kč/ m2. 
Kupní smlouvu hradí kupující. K ceně bude připočtena DPH v přede-
psané výši.
 PRO: 15       PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Vnitřní směrnici Městyse Štěpánov nad Svratkou, jíž se stanovuje 
postup při zadávání veřejných zakázek malého rozsahu v předloženém 
znění
 PRO: 15      PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Svolání vlastníků pozemků v katastrech Borovec, Olešnička, Štěpá-
nov nad Svratkou pro odsouhlasení pozemkových úprav ve jmenova-
ných katastrech na 12. září 2019 v 17:00 h. 
 PRO: 15        PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0  
- Převedení prodloužení vodovodního řadu do majetku Městyse Ště-
pánov nad Svratkou na pozemku parcelní číslo 1021 od manželů Kob-
zových, jehož délka činí 47,20 m a zkolaudován byl 26. 6. 2019
 PRO: 14       PROTI: 0      ZDRŽEL SE: 1
     (Kobzová L.)
- Zastavění pozemků za školou 536/6, 541 v k. ú. Štěpánov nad Svrat-
kou dle podkladů předložených vlastníkem RS CENTER s.r.o. 
 PRO: 15        PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Vícepráce a méněpráce realizované při opravách komunikací firmou 
Colas:
 * SoD 181123327A Opravy místních komunikací, včetně  
 kompostárny 155.162,60 Kč + DPH
 * SoD 181123327B Opravy komunikací a chodníků na hřbi- 
 tově  296.240,00 Kč + DPH
 * SoD 181123327C Oprava místních komunikací u hřbitova
       519.529,00 Kč + DPH
 PRO: 15        PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- Dodatek č. 4 ke Smlouvě o zajištění služeb pro Českou poštu s. p. číslo 
982602000000-0070/2016
 PRO: 15      PROTI: 0    ZDRŽEL SE:  0
- Smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene  
č. 1040016440/001 – na stavbu: „VN 73 stavební úpravy p.b.118-119“ – 
E.ON Distribuce, a. s.
 PRO: 15     PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- RO č. 8/2019 v předneseném znění
 PRO: 15      PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0

Zapsala: Mgr. Ladislava Kobzová

Zarostlé koryto Hodonínky
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S L O V O    S T A R O S T K Y (pokračování ze str. 1)

cena, kterou za vývoz platíme, 
bude pro nás neúnosná a bude 
jedním z důvodů k navýšení po-
platku za vývoz odpadů pro nás 
pro všechny. Další kapitolou jsou 
ostatní odpady, které likviduje-
me prostřednictvím sběrného 
dvora v Bystřici nad Pernštejnem 
– zde mohou občané odkládat 
všechny druhy odpadů na zá-
kladě předloženého občanského 
průkazu většinou do 120 kg na 
osobu za rok. Někteří občané ale 
toto nerespektují a vyváží a vyvá-
ží, muselo by jich být v nemovi-
tosti deset, aby pravidlo platilo. 
Uvědomělost a respektování pra-
videl jsou ta tam. Já s tím mnoho 
nenadělám, protože v případě, že 
občan odpad nevyveze na sběrný 
dvůr, klidně jej vyveze do lesa, 
na okraj louky a na místa, kde si 
myslí, že ho nikdo nechytí. Bo-
hužel takto někdo vyvezl k úvo-
zu na Doliny vlečku stavební suti  
a azbestových desek, které jsou 
krajně nebezpečným odpadem 
a likvidace je finančně náročná. 
Místo aby se spojil se mnou a si-
tuaci s likvidací odpadu bychom 
vyřešili společně, volil cestu vy-
sypání odpadu způsobem, který 
už civilizovaný člověk dobrých 
30 let nedělá!!! Za likvidaci za-
platíme všichni, pokud se mi 
podaří viníka odhalit, vyzvu ho, 
aby doložil doklad o likvidaci. 
Pokud stěžejní doklad nebude 
mít, bude muset na své náklady 

odpad odstranit. Proto upo-
zorňuji všechny, kteří potře-
bují jakýkoli odpad likvidovat, 
nechť raději nejdříve konzultu-
jí možnosti likvidace se mnou  
a neuchylují se k praktikám, 
které již v civilizované společ-
nosti nemají místo a nedělají se! 
Poslední mou výhradou k likvi-
daci odpadů je likvidace pneu-
matik, všichni máme jeden a více 
automobilů a jiných dopravních 
prostředků, proto ojeté pneuma-
tiky jsou pravidelným odpadem, 
kterého se potřebujeme zba-
vit. Světe div se, ale jde to zcela 
ZDARMA! Jen se musí odevzdat 
na správné místo a tím místem 
pro nás je několik pneuservisů 
v Bystřici, které od EKOKOMU 
dostávají za likvidaci zaplaceno, 
proto od občanů berou pneu-
matiky zdarma. Hlavně prosím 
všechny, aby nevyváželi pneu-
matiky do Technických služeb, 
do sběrného dvora. Tam se stále 
za likvidaci platí, ale pneu od vás 
vezmou, protože je sami ode-
vzdají pneuservisu zdarma. Oje-
té pneumatiky odvážejte např. 
do firmy WESTAR v Bystřici 
nad Pernštejnem, která je vedle 
stavebnin PRO DOMA u silnice 
č. I/19 naproti autobusovému 
nádraží. Tuto informaci pro-
sím šiřte mezi svými známými, 
aby se nestávalo, že za likvidaci 
pneumatik nakonec zaplatíte 
Technickým službám nehoráz-

né peníze, přitom vše je možné 
uskutečnit zadarmo.

Na závěr mi dovolte jen krát-
kou zmínku o dokončených  
a rozpracovaných investičních 
akcích v letošním roce. 

V květnu jsme dokončili vý-
stavbu nové odborné učebny ve 
škole, včetně nábytku a zařízení 
pro odbornou výuku, dále bylo 
pořízeno nové technické vyba-
vení učeben počítačů a jazyků, 
zakoupena byla keramická pec  
a speciální pomůcky pro přírodo-
vědné předměty. Nad odbornou 
učebnou vyrostla venkovní učeb-
na pro výuku a trávení volného 
času v přírodě. Současně byla 
nově osázená i školní zahrada  
v okolí. Na celý projekt bylo vy-
naloženo cca 9 340 tisíc Kč z do-
tace EU a cca 1 500 tisíc Kč z roz-
počtu městyse. Financování bylo 
úspěšně ukončeno.    

V srpnu byla dokončena vý-
stavba chodníku podél silnice 
II/387 a parkoviště u hřbitova 
včetně autobusových zálivů, kte-
rá byla hrazena z dotace SFDI ve 
výši 2 348 tisíc Kč, městys zaplatil 
svůj podíl ve výši 1 478 tisíc Kč, 
včetně osvětlení.  Na vybudování 
parkoviště přispěla firma Žele-
zárny Štěpánov s. r. o. částkou ve 
výši 363 tisíc Kč. Současně firma 
Colas realizovala opravy míst-
ních komunikací, obnovu cesty 
mezi hřbitovy s opatřeními proti 
přívalovým dešťům, na tuto akci 

budeme čerpat dotaci z POVV 
2019 ve výši 127 000 Kč. Nový ko-
berec má cesta na novém hřbito-
vě a v urnovém háji byl zbudován 
nový chodník. Celkové výdaje na 
komunikace, kromě výdajů na 
chodník a po odečtení dotace, či-
nily cca 1 000 tisíc Kč.

Posledním nákladnějším pro-
jektem realizovaným v tomto 
roce bude výměna 94 světel ve-
řejného osvětlení za nová, úspor-
ná LED svítidla.  Uspěli jsme  
s žádostí o dotaci na Ministerstvu 
průmyslu a obchodu v rámci pro-
gramu EFEKT 2019 a do konce 
roku budou všechna tělesa VO 
nová. Projekt byl vysoutěžen za  
1 546 851 Kč a bude nám poskyt-
nuta dotace ve výši 681 310 Kč.

Bude to ještě spousta práce  
a věřím, že se všechno podaří 
zdárně dokončit a uzavřít. Za-
stupitele čekají ještě dvě zasedá-
ní zastupitelstva do konce roku, 
která se budou zabývat přede-
vším přípravou rozpočtu na rok 
2020. Všichni se jistě v nejbližší 
době těšíme na každoroční hody, 
proto si přejme, ať vyjde počasí  
a ať se pořádajícímu FK Železár-
ny Štěpánov  organizace této tra-
diční lidové slavnosti vydaří!

Přeji všem krásné podzimní 
dny!

Šárka Kunčíková,
starostka městyse

S P OL E Č E N SK Á
    K RON I K A

Narozené děti: 
  Radek Punčochář
  Václav Polák

Významné životní jubileum oslaví v měsících 
říjen - prosinec 2019:

Mokrá Jiřina  Daniel Jaroslav
Kinc Vladimír  Priesnitzová  Ludmila
Houdková Ludmila Klusák Rudolf
Kučera Karel  Špičková Marie
Žličařová Marie  Buček Jiří
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Stačí lávka, nemusí to být most,

 aby nám přinesla velkou radost.
 "U Maryši" ji na Svratku připevní,
 my na břehu se usadíme kolem ní.
 Jsme zbabělí, ale sledujeme rádi,
 jak nad řekou odvážní borci řádí!
 Jedinci na kole! Dvojice na korbici!
 Mužní řeckořímští mokří zápasníci!
 Snaží se statečně a jen díky náhodě
 skončí pak nakonec vesele ve vodě.
 Každý, kdo spadl, se sám také zvedne.
 A my děkujeme za úžasné odpoledne!                                                                                   

 LM

LÁVKA

 ŠTĚPÁNOVSKÁ LÁVKA

LÁVKA LÁVKA
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Rok se s rokem sešel a nastal 
pro mnohé z nás tak vytoužený 
čas odjezdu na řeku Otavu. Od-
jížděli jsme ve středu 10. červen-
ce na pět dní do vesničky jménem 
Velké Hydčice. Někteří byli na 
místě brzy, některým to trvalo 
trochu déle, ale nakonec jsme do 
kempu dorazili všichni. 

Zde jsme si postavili stany, 
rozdali si krásná oranžová trička 
a společně jsme usedli a plánovali 
sjezd řeky, který nás čekal druhý 

den brzy ráno. Hned po snídani 
jsme se vydali k vlaku, který nás 
odvezl do půjčovny lodí v Suši-
cích, a zážitek mohl začít. Někdo 
jel poprvé a někteří jeli již po ně-
kolikáté a až na jednu nepříjem-
nost, kdy nám řeka ukázala, jak 
dokáže být nebezpečná, jsme sjeli 
řeku Otavu úspěšně. Naše cesta 
končila v Katovicích a zpět do 
kempu jsme se vrátili opět vla-
kem. 

V sobotu se někteří rozhodli 
pro nepřízeň počasí jet domů dří-
ve.  My, co jsme zůstali, jsme se 
vydali na krásný výlet na zříceni-
nu hradu Rabí. Hrad nás všech-
ny velice nadchl a byla to krásná 
tečka našeho vodáckého dobro-
družství. Pět dní totiž uteklo jako 
voda a my jsme balili a jeli šťastní 
a plní zážitků domů. Vodáci, tak 
zase za rok, AHOJ!

Simona Hrubešová

Jarní část soutěže naši mladí 
hasiči ukončili před prázdninami 
29. 6. 2019 ve Věstíně. 

Jako již tradičně počasí přálo. 
Ve Věstíně jsme byli několikrát  
a pokaždé se děti ze Štěpánova 
zúčastnily samy, spíše jako zpes-
tření soutěže mužů a žen. Le-
tos byla situace jiná. Je vidět, že  
o tento sport má zájem stále více 
dětí. Přijeli i mladí hasiči z Oleš-
nice a nově z Malého Tresného.

Po prázdninové pauze děti 
skočily do hasičského kolotoče 
soutěží. 8. 9. Hodonín, 14. 9. Ště-
pánov a 22. 9. Olešnice.

V Hodoníně nám počasí ne-
přálo. Bylo chladno, mrholilo, ale 
všichni se s tím statečně popaso-
vali a v útoku i ve štafetě podali 
co nejlepší výkony.

U nás ve Štěpánově jsme přiví-
tali týmy z Koroužného, Rozseče, 
Olešnice a Křtěnova. Dohroma-
dy 11 týmů. Počasí se tentokrát 
vyvedlo, atmosféra byla výborná  
a našim dětem se dařilo. Příprav-
ka, mladší i starší žáci obhájili 
medailové pozice. K dobré at-
mosféře přispěl i moderátor akce 
pan Jaroslav Ostrý z Olešnice. 
Tímto bychom mu chtěli ještě 
jednou poděkovat.

Poslední soutěž podzimu nás 
čekala v Olešnici. Všechny sou-
peře jsme znali z předešlého týd-
ne, ze soutěže ve Štěpánově, tak-
že se žádné překvapení nekonalo. 
Po prvotním chaosu, který vzni-
kl naší vinou, přijeli jsme totiž  
s malým zpožděním, se děti 
rychle zorientovaly a snažily se ve 
všech disciplínách podat ty nej-
lepší výkony. 

Přípravka získala první místo. 
Starší žáci obsadili “bramboro-
vou”  čtvrtou příčku. U mlad-
ších žáků nastal menší problém 
s údajně nesraženým terčem při 
útoku. Ale naše děti se nedaly  
a samy si  s paní rozhodčí domlu-
vily opravný útok, ve kterém uká-
zaly, že to opravdu umí a umístily 
se na krásné druhé pozici.

Před zimní pauzou se s našimi 
příznivci loučíme a u jarních sou-
těží se těšíme na shledanou.

Hana Kadlecová

MLADÍ  HASIČI
pěkně roztočily. BLÁZNIVÁ DO-
VOLENÁ - tak jsem si soukromě 
nazvala další plavidlo, protože 
se na něm objevila celá rodinka  
a vesele nám na břeh mávala. Pak 
už to bylo vážnější, KROTITEL  
S TYGREM naháněli hrůzu. Ale 
jen chvíli. I s nimi byla potom 
velká legrace. A nad vodou se už 
neslo rozverné JABADABADŮŮ 
- BETTY, WILMA I MALÁ CÁ-
CORKA FLINTSTONEOVIC si 
plavbu užívaly, stříkaly na nás 
vodu, ale kameny naštěstí necha-
ly doma. Velice nás pobavil SUL-
TÁN SE SVOU BŘIŠNÍ TANEČ-
NICÍ, zapomněl si totiž vzít více 
otroků, aby mu orientální plavi-
dlo nadnášeli. Na voru k cíli ves-
lovala tanečnice sama a její pán jí 
doprovázel po krk ve vodě, diváci 
to ocenili hlasitým potleskem.  
K naší velké smůle jsme nespatřili 
PERNÍKOVOU CHALOUPKU, 
která explodovala ještě před vy-

plutím. Bohužel ani to jsme ne-
viděli! JENÍČKOVI, MAŘENCE  
I JEŽIBABĚ se naštěstí nic ne-
stalo. Dokonce se spřátelili nato-
lik, že lopatu místo vyučovacího 
předmětu používali jako pádlo  
a radostně se přitom usmívali. 
Jako poslední vyplouvaly VZOR-
NÉ KOČKY DOMÁCÍ, které ces-
tou trochu zdivočely a adoptova-
ly si malého tygříka. 

Všichni plavci splnili oba úko-
ly - projet připravenými bránami 
a pobavit diváky - na jedničku! 
Mokrý diplom obdrželi místo 
vysvědčení. A vlastně nám skon-
čil školní rok, proto tu pro děti 
byl připraven skákací hrad a pro 
všechny vynikající občerstvení. 
Báječné odpoledne se tedy pro-
táhlo do příjemné, konečně tro-
chu chladné, noci. 

Za zábavu na vodě i na břehu 
všem děkujeme.

Lenka Malá

P L A V I Á D A (pokračování ze str. 1)

ZPRÁVIČKY OD ŽEN
O prázdninách jste o nás moc 

neslyšeli, protože i my jsme si 
užívaly zaslouženého volna  
a odpočívaly jsme.  Nabrané síly 
se nám pak hodily, když jsme 
na konci prázdnin pomáhaly se 
Sportovním odpolednem pro děti. 
Spolupráce „fotbalistů, železáren 
a žen " se osvědčila už loni. Letos 
se přidali i „hasiči " a nejen dětem 
se to moc líbilo. Hasičská techni-
ka, soutěže s odměnami, skákací 
hrady, moderátor a DJ Klimix, 
malování na obličej, 
dokonce i tombo-
la pro malé soutě-
žící! To vše spolu  
s krásným počasím 
a dobrým občerstve-
ním přilákalo nejen 
pasivní diváky, ale  
i aktivní hráče. Zá-
pas mezi dorostem 
a naším „ženstvem" 

pak byl jen třešničkou na dortu, 
aspoň pro nás. 

A co dál? V říjnu opět rády po-
můžeme při Slavnostech světýlek 
a v listopadu nás čeká další z na-
šich Retro módních přehlídek. Už 
teď pilně plánujeme a trénujeme, 
ale téma si zatím necháme pro 
sebe.  Nezapomeňte si 23. listo-
padu najít čas a přijďte se pobavit 
mezi nás.

Těšíme se na Vás! 
Lenka Malá a Vaše ženy

Hasiči opět na vodě - Otava  2019
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ŠTĚPÁNOVŠTÍ  RODÁCI  A  OSOBNOSTI
31. Ing. JIŘÍ BURŠÍK 

(1951 Brno) 
Od dětství jezdil s rodiči na 

chalupu do Vrtěžíře. Jeho zá-
zemí tvoří umělecká rodina. 
Sestra žijící ve Vídni se úspěš-
ně zabývá výrobou uměleckých 
šperků a švagrová je uznávanou 
malířkou.

Jiří navštěvoval známou Li-
dovou školu umění na Petrově, 
která mu dala pevné základy. 
Maluje nejčastěji okolní krajiny 
olejem. Začátkem devadesá-
tých let pracoval ve Středomoří 
jako architekt. Zde ho ovliv-
nila bohatá barevnost a světlo. 
Velký vliv na jeho tvorbu měla 
cesta na Východ, kde se setkal  
s budhismem a jeho výtvarným 
vyjadřováním. Pouštěl se i do 
sochařství a postupně se dopra-
coval k syntéze těchto umění  
a objevil zcela jedinečný, tříroz-

měrný styl. Přitom se nevyhýbá 
ani klasické malbě.

Je členem Sdružení umělců 
Moravy a Slezska. Díky americ-
kému manažerovi se jeho prá-
ce nachází v USA a v Mexiku.  
V okolí vystavoval např. ve Víru.

Hynek Jurman

Už neskutečných 30 let uply-
ne od masakru na Národní třídě  
17. listopadu 1989. Deset dnů 
poté zastihla celou republiku ge-
nerální stávka. Ne však Štěpánov, 
kde pár stalinistů bránilo ostat-
ním ze slévárny v přerušení práce 
a navrhovali shodit protestující 
studenty do řeky.  První letáky se 
v obci objevily až 25. 11. a kova-
ní soudruzi je okamžitě strhávali  
i s jízdními řády! Chodili potmě  
a strhali úplně všechno. Zaslou-
žilý člen strany prohlásil, že se 
mělo najet do studentů tanky 
jako v Číně. Tajemník MNV pla-
kal, jak to strana dopracovala, 
když už jedná s kardinálem.

Podobné výroky vedly koneč-
ně k založení Občanského fóra  
i ve Štěpánově. To se formulo-
valo od 18. prosince a jeho prv-
ní zasedání proběhlo až 5. ledna 
1990.  Za mluvčího byl jednomy-
slně zvolen Ing. Hynek Jurman  
a do výboru Josef Šíma, Augustin 

Horák, Jaroslav Matoušek ml., 
Anna Králová, Ing. Marie Ostrá 
a Hana Špačková. Dva mladí ko-
munisté přitom skákali po stole  
a křičeli: „Hanba fóru!“ V noci po 
zasedání OF bylo ze vzduchovky 
prostřeleno osvětlené okno man-
želů Polákových. Rudý Štěpánov 
prostě nebyl připraven na opo-
ziční názor a jakoukoliv diskuzi. 
Vždyť ani portrét nově zvoleného 
prezidenta Havla v naší obci ne-
vydržel do rána, ač byl vylepen 
vysoko na sloupu. Pamětní des-
ka o založení KSČ ve Štěpánově 
s nepovedenou hlavou Lenina 
zmizela až v listopadu 1993 po 
urgencích majitelky domu a Kon-
federace politických vězňů.

Vědci píší, že se máme nejlépe 
v historii lidstva. A Česko prý 
je osmé nejlepší místo k životu. 
Mnozí přesto vzdychají a vzpo-
mínají na staré zlaté časy. Podle 
odborníků se i nezaměstnaný 
člověk má dneska lépe než rytíř 

na středověkém 
hradu. Někteří 
lidé přesto tvrdí, 
že za komunistů 
byla práce a život 
snesitelnější. Člo-
věk prý měl jistoty  
a o nic se nemusel 
starat. Ano, bylo 
jisté standardní 
zaopatření, kte-
ré bych přirovnal  

k pobytu na jednotce intenzivní 
péče JIP. Leželi jsme přivázáni  
k posteli, nemohli jsme se svo-
bodně pohnout, ale hadičkami do 
nás šly nějaké živiny, nepršelo na 
nás, bylo i zatopeno, neměli jsme 
starosti o své živobytí. Komu 
tohle stačí, ten právem vzdychá 
po komunistických časech. Ale 
běda, když jste se chtěli zved-
nout, urvat ty trubičky a vykročit 
plnohodnotně žít za dveře JIPky. 
To už bylo pobuřování a porušo-
vání socialistické zákonnosti, to 
se tvrdě trestalo! Lidé se vyhazo-
vali z práce a nebrali na školy, ne-
mohli si zajet ani do Vídně, natož 
do Ameriky či Himalájí. Kdo si 
zabrnkal na kytaru Kryla, šel se 
zodpovídat rudým náčelníkům, 
kdo chtěl poslouchat Kubišovou, 
Černocha, Landovského, Třísku 
či Jirouse, měl smůlu, protože ti 
dotyční odmítali ležet jako bagó-
ni na JIPce. Totéž Nedomanský, 
Farda, Šťastní, Navrátilová, Len-
dl a vůbec skoro každý, kdo něco 
uměl. 

Ležet celý život napojený na 
komunistické hadičky, to už chce 
jisté předpoklady a hodně smut-
ný charakter. Kdo o to stojí, ať 
volí komunisty. Klidně bych mu 
doporučil odjet do Číny, Koreje či 
na Kubu. Bohatě stačí do Ruska! 
Dnes už po nich nikdo na hrani-
cích střílet nebude! 

„Až bude váš syn nespokojen 

ve Francii, dejte na můj recept  
a řekněte mu, ať jede do Ruska. 
Je to cesta užitečná pro každého 
cizince. Kdo si tu zemi prohlédne, 
bude rád, že žije jinde,“ napsal Vi-
lém Mrštík už v roce 1896. Kdo 
byl i dneska v Rusku, ten už doma 
nereptá! A kdo chce prožít plno-
hodnotný život, ale samozřejmě 
za své, ten na nějakou JIPku ani 
nepomyslí, nenalhává si „zlatou 
minulost“, zvedne hlavu a ukáže, 
co umí. Nebudou mu hrozit rudé 
proleženiny… 

Listopad 1989 to byla euforie! 
Ta největší jakou mohl prožít 
člověk, kterého do té doby denně 
šikanovali nevzdělaní strejcové  
s rudou knížkou v kapse. Za to, 
co chce studovat, co nosí na krku, 
jaké noviny odebírá, kam kaž-
dou neděli dochází, co si dovolí 
napsat a dokonce i myslet! Který 
si dovolil oponovat, že nejdůle-
žitější událostí v dějinách lidstva 
patrně nebyla Velká říjnová soci-
alistická revoluce, neboť jemu se 
zdá důležitější vynález ohně!

A když se po dvaceti letech  
z rozhlasu konečně ozvala Mar-
ta Kubišová s písní, že „časy se 
mění“, stálo za to také přiložit 
ruku k dílu a dát zapomenout na 
naprostou absurditu a zhovadi-
lost let minulých...

Hynek Jurman

LISTOPAD  1989  VE  ŠTĚPÁNOVĚ

Slavnostní otevření nové budovy ZŠ
Slavnostní otevření nové bu-

dovy ZŠ s učebnou polytechnické 
výchovy a venkovní učebnou se 
uskutečnilo 25. září od 14 hodin. 
Široká veřejnost si mohla rovněž 

prohlédnout nově vybudova-
né učebny jazyků a informatiky 
v rámci projektu „Infrastruk-
turou k odbornému vzdělávání  
na ZŠ Štěpánov nad Svratkou“.

Letní kino  19. - 21. července
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Letní soustředění Borověnky

V letošním roce probíhal na 
štěpánovské základní škole další 
z projektů zaměřených na příro-
du a environmentální výchovu, 
který je spolufinancován Krajem 
Vysočina – tentokrát s názvem 
Lesní dobrodružství. 27. září 
jsme projekt uzavřeli návštěvou 
záchranné stanice Pasíčka a pří-
rodní rezervace Maštale, které se 
nacházejí nedaleko Boru u Sku-
tče. Exkurze se zúčastnili žáci  
2. - 5. ročníku naší školy. Nejpr-
ve si prohlédli záchranou stanici, 
kde mohli vidět mimo jiné rysa 
ostrovida, orla mořského, hra-
vého a kamarádského krkavce 
či veselé veverky a seznámit se  

i s důvody, proč jsou zvířata do 
záchranné stanice umísťována. 

Ve druhé části jsme navštívi-
li oblast Toulovcových Maštalí. 
Přírodní rezervace „Maštale“ je 
tvořena pískovcovými skalními 
útvary, které jsou ukryty v lesním 
komplexu a vytvářejí několik 
údolí s drobnými vodními toky. 
Děti prošly údolími, přeskakova-
ly potoky, lezly na skalky, napily 
se vody z pramene, navštívily 
„domov“ rytíře Toulovce, obdi-
vovaly množství hub či přecháze-
ly po kládách za pomoci spolužá-
ků – prostě si výlet skvěle užily. 

Bohumila Blechová, 
koordinátorka projektu

Je ř a b i n k a
Žáci ZŠ Štěpánov se v tomto 

školním roce opět zúčastnili 
přírodovědno-vlastivědné sou-
těže Jeřabinka, která se konala 
18. září ve Žďáře nad Sázavou. 
Škola vyslala do soutěže dva 
týmy – po jednom z každého 
stupně. Oba týmy obsadily na 
soutěži pěkné čtvrté místo.

Bohumila Blechová

Adámkovy slavnosti - Hlinsko

LESNÍ  DOBRODRUŽSTVÍ

Jako již tradičně vyrazily i letos 
v srpnu děti z Borověnky na letní 
soustředění do rekreačního stře-
diska MU na Cikháji.  Společně  
s instruktory jsme pro ně při-
pravili program  – tentokrát na 
zeměpisno-historické téma Sou-

boj starověkých 
civilizací. Děti 
se proměnily ve 
starověké Řeky, 
Římany, Féni-
čany, Egypťany  
a Mezopotámce.
Při hrách se se-
znamovaly s tím, 
co jednotlivé ci-
vilizace dokázaly. 

Kromě her a soutěží ale také po-
ctivě trénovaly, tancovaly a při-
pravovaly pásma pro další sezó-
nu. Na závěr nechybělo tradiční 
vystoupení pro rodiče a fanoušky 
našeho souboru.

Bohumila Blechová

Soubor Borověnka absolvoval 
ve školním roce 2018/19 mnohá 
vystoupení v regionu i mimo něj, 
včetně celostátní přehlídky. Zřej-
mě nejkrásnější zážitek si však 
děti odvezly z folklórního festi-
valu Adámkovy slavnosti v Hlin-
sku. Celý festival se odehrával 

v příjemné a srdečné atmosféře 
uprostřed hlineckého skanzenu 
Betlém. Vystoupili jsme společně 
s domácími soubory (dětskými  
i dospěláckým), se souborem  
z Valašska i z jihoamerické Pa-
namy. Naše pásma Já do lesa ne-
pojedu, Čert a Káča, Pradlenky  

a Stojí jabloň za 
stodolou se divá-
kům i ostatním 
účinkujícím moc 
líbila. Nechyběl 
ani společný tanec 
se všemi účinkují-
cími a na závěr ješ-
tě taneček Boro-
věnky s Panamci.

Bohumila
 Blechová

Od letošního školního roku 
máme ve škole nově školního 
speciálního pedagoga, který vy-
hledává, vzdělává a pečuje o žáky 
se speciálními vzdělávacími po-
třebami a žáky s rizikem vzniku 
speciálních vzdělávacích potřeb. 
Speciální pedagog se snaží u ka-
ždého žáka o maximální rozvoj 
všech jeho poškozených funkcí, 
eliminaci školního neúspěchu  
a o dosažení co nejvyššího stupně 
jeho socializace. Vede předměty 
speciálně pedagogické péče, kde 
pracuje s žáky individuálně či  
v malých skupinkách. Zaměřuje 
se především na rozvoj zrakové-
ho a sluchového vnímání, pro-
storové a časové orientace, rozvoj 

slovní zásoby a komunikačních 
schopností, jemné motoriky, čte-
nářských dovedností, matema-
tických dovedností, praktických 
činností apod. Speciální peda-
gog je k dispozici jak zákonným 
zástupcům žáka, tak učitelům  
a konkrétním žákům. Konzul-
tace lze domluvit telefonicky či  
e-mailem (na webových strán-
kách školy).

Více informací o činnostech  
a službách poskytovaných škol-
ním speciálním pedagogem jsou 
k dispozici na webových strán-
kách školy.

Lucie Hamed,
speciální pedagog

Speciální pedagog v ZŠ

Podpora v projektu „Společ-
ným vzděláváním ke zvýšení 
kompetencí dětí a žáků II“ při-
nesla pro další období nadále 
využívat pozici sociálního peda-
goga. Opět tedy bude probíhat 
spolupráce v jednotlivých tří-
dách, kdy je pozornost zaměře-
na především na vztahovou pro-
blematiku a podporu zdravého  
a přátelského prostředí. Pokra-
čováno bude také v individuál-
ních konzultacích s některými 
žáky a jejich rodiči. Pozornost 
bude věnována prevenci sociál-
ně nežádoucích jevů jako je uží-
vání návykových látek, rizikové 
chování, záškoláctví, vandalis-
mus, nevhodné sexuální projevy  
v chování a aktivity zaměřené 
na bezpečný pohyb na internetu 
apod. Žáci, pedagogové i rodiče 
mohou využívat další možnost 

komunikace prostřednictvím 
osoby, která není přímo spojena 
se vzdělávacím procesem. 

Jedním z prvních počinů 
nového období, byla realizace 
startovacího kurzu v 6. roční-
ku společně s třídním učitelem. 
Cílem kurzu je pomoci žákům 
snáze překonat přechod na dru-
hý stupeň. Usnadňuje dětem lépe 
poznat nově utvořený kolektiv, 
navodit přátelskou atmosféru  
a tím napomoci vzniku funkč-
ního kolektivu. Žáci především 
prostřednictvím her a aktivit 
mají jedinečnou příležitost hned 
na začátku školního roku poznat 
v netradiční situaci sebe navzá-
jem a zároveň svého třídního uči-
tele. Několik postřehů přímo od 
aktérek letošního kurzu nalezne-
te v samostatném článku.

Stanislava Kubíková

Sociální pedagog v ZŠ pokračuje
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V letech 1755–1776 byl bystřic-
kým farářem pozoruhodný člo-
věk, po němž zůstalo v Bystřici ne-
otřelé rčení. Prý je město prokleté  
a nic se zde nezdaří! Když se 
občas něco v Bystřici nad Pern-
štejnem nepodaří, nechají se 
především starší lidé slyšet: „To 
Pomesiánovo prokletí funguje!“

František Dominik Pomesi-
án (kolem 1700–1777 Olomouc) 
studoval mezi lety 1717-1724  
v Olomouci, kam přišel z Bud-
kova u Moravských Budějovic, 
na kněze byl vysvěcen roku 1729. 
V letech 1733-1741 
byl kaplanem v 
Prostějově, 1742-
1744 farářem ve 
Střílkách, 1744-
1755 v Biskupicích 

a od 1. prosince 1755 do podzimu 
1776 farářem v Bystřici. Přes roz-
ličné problémy a spory s vrchností 
si získal úctu farníků a dvacet let 
pracoval pro blaho farnosti, kdy 
nelitoval značných vlastních fi-
nančních prostředků. Postaral se 
především o rokokový mobiliář 
nově přestavěného farního koste-
la. Jeho záhadný původ i zvláštní 
příjmení (neznáme datum ani 
místo narození), výjimečný pro-
jev, vzdělání a bohatství i odvo-
lání z Bystřice v seniorském věku 
mohly zavdat příčinu ke vzniku 
pozdější romantické legendy  
o jeho násilném odvozu z Byst-
řice do Olomouce, kde záhy ze-
mřel. 

Pomesián ještě 25. srpna 1776 
křtil v Bystřici Justinu Magdale-
nu Šabartovu. Někdy mezi tímto 
datem a 17. zářím 1776, kdy byl 
jmenován jeho nástupce, došlo 
zřejmě k Pomesiánovu odchodu. 

Až letošní pátrání v archivech 
však prokázalo, že 1. 1. 1777 psal 
Pomesián dopis z našeho Ště-
pánova (Stiepanau nächt Pern-
stein), a v něm si dělal naději na 
místo kanovníka při plánovaném 
rozšíření brněnské kapituly. Po-
sunul se tedy z Bystřice jen ně-
kolik kilometrů a do Štěpánova 
přesunul i část svého majetku.  
Ve Štěpánově prožil několik mě-
síců. Nevíme, zda na opuštěné 
faře nebo někde jinde. V archi-

vech se našly dva jeho dopisy 
psané právě ve Štěpánově. Žil 
stále nadějí na návrat do duchov-
ní služby, nakonec ale přece jen  
do Olomouce dorazil.

Tam se jeho život naplnil  
7. května 1777. Odsloužil mši 
svatou a při odchodu z kostela 
byl raněn mrtvicí a náhle zemřel, 
aniž mohl být zaopatřen. 

Hynek Jurman
(Více v knize Město na bystré 
vodě, která bude uvedena 26. 10.  
v Centru Eden.)

 ŠTĚPÁNOVSKÉ  PERLIČKY  -  19                                                  Hynek  Jurman

Páter Pomesián 
žil ve Štěpánově

Plánované akce
5. 10. Burza dětského oblečení + charitativní sbírka, KD
6. 10.        Veřejné bruslení, ZS Bystřice, 15.45 - 16.45 hod.
11. 10. Hodová zábava, KD, hraje Anna Rock
13. 10. Hody
14. 10.     Tlučení kačera, náměstí
25. 10.      Slavnosti světýlek
23. 11.      Módní přehlídka ČSŽ, KD
1. 12. Vánoční jarmark, KD
5. 12. Mikulášská nadílka, náměstí 
27. 12. Veřejné bruslení, ZS Bystřice, 13.00 - 14.00 hod.
30. 12. Veřejné bruslení, ZS Bystřice, 10.00 - 11.00 hod.

Změny plánovaných akcí vyhrazeny, sledujte plakátovací 
plochy, informace na webu.

Dne 7. – 8. září jsme měli star-
tovací kurz. Nejprve jsme dostali 
čas na nachystání věcí na spaní. 
Poté nás svolali do nově postave-
né budovy. Tam jsme se hlavně 
seznámili hrou Andělská Andě-
la. Potom jsme šli k řece, kde nás 
„svázali“ a měli jsme dojít k pa-
vučině. Pavučinou jsme se měli 
všichni protáhnout a každý musel 
jít jinou dírou. Následovaly štafe-
ty. Byli jsme rozděleni do dvou 
skupin, kde jsme se navzájem po-
vzbuzovali. Moc 
nás to bavilo. Šli 
jsme zpět a chvíli 
odpočívali. Zpát-
ky v nové učebně 
jsme hráli různé 
hry, které nás také 
bavily. Byl večer a 
tma. Najednou nás 

Stáňa svolala a sdělila nám, že se 
pan učitel ztratil a museli jsme ho 
jít hledat. Nakonec jsme ho našli  
a to jsme potvrdili podpisem na 
listinu. Unavení jsme šli spát. 

Další den jsme začali snídaní. 
Poté jsme šli hrát ještě nějaké 
hry. Nakonec jsme se rozloučili  
a povídali jsme Stáni, jak jsme si 
to moc užili.

M. Loukotová a 
N. Humpolíčková, žákyně 6. třídy

Ve „školce“ jsme zahájili nový 
školní rok. Změnili jsme provoz-
ní dobu od 6:15 do 16:15. Škole 
se podařilo opět získat podporu 
v projektu „Společným vzdělává-
ním ke zvýšení kompetencí dětí 
a žáků II“. Prostřednictvím to-
hoto projektu jsme nejvíce usi-
lovali o zařazení pozice školní-
ho asistenta. To se tedy zadařilo 
a opět s námi bude v týmu paní 
Doubková. Náročné období, kdy 
si nejen nově příchozí děti při-
vykají na zapojení ve školce, je 

tak zas o něco snadnější. V září 
jsme hodně využívali příjemného 
počasí, starší děti objevovaly ta-
jemství místního lesa a postupně 
se vžívaly do role „předškoláků“. 
Ti mladší se začali orientovat  
v prostorách školky a na školní 
zahradě. Na krátkých vycház-
kách si pak zvykali na to jít ve 
větší skupině a podél silnice.

Věříme, že náročné období 
prvních týdnů zvládnou všichni 
bez větších strastí a společně se 
budeme těšit na všechny aktivity, 
které jsme pro děti připravili. 

Učitelky MŠ

Startovací kurzNový  školní  rok  v  mš

NOVÉ  DĚTSKÉ  HŘIŠTĚ
Žádný sportovní klub se neobejde bez finančních prostředků  

a ani my nejsme výjimkou. Protože sehnat v dnešní době peníze, 
začíná být nadlidský úkol, tak jsme velice rádi, že se nám podařilo 
získat alespoň jednoho sponzora, který nám přispěl na dětské hři-

ště pro všechny děti v areálu 
Nohejbalového klubu Štěpá-
nov. Tímto velice děkujeme 
panu Otakaru Ostrýžovi, ře-
diteli společnosti TBG PKS 
a.s.

Za NK Štěpánov 
předseda Pavel Beneš
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Fotbalový koloběh je neúpros-
ný. Sotva jsme ukončili jarní boje, 
už je tu další kapitola, a to pod-
zimní část sezóny. 

Dospělý fotbal

Muži po dlouhých letech  
v krajských soutěžích letos hrají 
nižší  okresní přebor. Vzhledem 
ke změně filozofie našeho klubu, 
kdy se druhým rokem primár-
ně věnujeme rozvoji dětského 
fotbalu, budeme u mužů rádi za 
umístění na předních příčkách 
tabulky. Případný postup zpět do 
I. B třídy by byl milým překvape-
ním. Tým mužů chceme postup-
ně doplňovat našimi dorostenci,  
a nikoliv hráči z jiných měst, kte-
ří nemají k našemu oddílu pevný 
vztah.

Tým dorostu byl letos doplněn 
o několik hráčů z Víru, kde pro 
malý počet hráčů tým dorostu 
nesložili. Dohoda je s Vírem ta-
ková, že v případě obnovy jejich 
týmu, či věkovým přechodem do 
kategorie mužů, jim hráče vrátí-
me. Rozhodně nemáme v úmyslu 
zachovat se stejně jako dva týmy 
z našeho mikroregionu, kde  

v minulosti stejným způsobem 
hráli naši žáci, či dorostenci. Tam 
nám hráče přemluvili, aby u nich 
zůstali hrát nastálo, čím nás do-
stali do velmi nemilé situace, co 
se týká počtu hráčů v dalších se-
zónách.

Dětský fotbal

U žáků jsme se před sezónou 
radovali z příchodu čtyř chlapců 
z přípravky, že nás konečně bude 
dostatek a budeme mít hráče i na 
střídání. Bohužel přes prázdniny 
skončili tři přespolní hráči, kteří 
nejevili zájem u nás dál pokračo-
vat, a jeden musel přerušit kari-
éru kvůli úrazu z mimofotbalo-
vých aktivit. Je nás tedy opět jako 
před sezónou, což je stav hodně 
na hraně. Stačí, aby nám dva hrá-
či vypadli kvůli viróze a už musí-
me hrát proti soupeři o jednoho 
hráče v poli méně.

Přípravka je pro náš fotbal zce-
la zásadní. Děti, které ji absolvují, 
jsou dále v žácích daleko fotba-
lovější. Ideální věk pro fotbalo-
vé začátky je v našem klubu od 
předškoláčků po první stupeň zá-
kladní školy. Prosíme tak všech-

ny rodiče, přijďte zkusit s vašimi 
dětmi pár fotbalových tréninků. 
Děti si fotbal vyzkouší a třeba je 
zaujme a propadnou mu na zby-
tek života. Má to i své výhody 
pro rodiče samotné. Vzhledem 
k tomu, že na tréninky a zápa-
sy s dětmi nemusí jezdit, získají 
třikrát (2x trénink, 1x zápas)  
v týdnu „volno“ od svých ratoles-
tí a tím i více času pro sebe.   

Sportovní odpoledne pro děti

Kromě neskutečného množ-
ství hodin strávených zdarma  
u štěpánovských dětí a údrž-
bou sportovního areálu jsme se 
vloni rozhodli přidat si „něja-
kou tu hodinu navíc“ a zahájit 
tradici sportovního odpoledne 
pro děti. Díky spojení s hlavním 
partnerem klubu Železárnami, 
které akci navíc pojaly jako po-
děkování svým zaměstnancům, 
mohl letos proběhnout již druhý 
ročník. Děti na hřišti absolvo-
valy 10 sportovních stanovišť, 
za které dostaly sladké odměny  
a občerstvení. Kromě toho pro ně 
byly připraveny dva skákací hra-
dy, malování na obličej, fotbalové 

utkání proti ženám a velmi hod-
notná tombola s koloběžkami či 
trampolínou. 80 soutěžících dětí 
a účast dalších desítek dospěláků 
je pro nás krásným výsledkem  
a zároveň závazkem do příštích 
let.

Čí só hody? Naše!

Fotbalisté také každoročně 
stojí za organizací a realizací 
hodů. Nejinak tomu bude i letos. 
V loňském roce jsme museli pro-
gram upravit vzhledem k rekon-
strukci kulturního domu. Nepo-
řádali jsme tak taneční zábavu, 
ale „mezigenerační“ posezení  
U Maryši. Na zápůjčce areálu 
jsme se dohodli s nohejbalovým 
klubem, za což jim i po roce mu-
síme znovu poděkovat.  

Letos se vracíme k tradici  
a v pátek 11. 10. se tak můžete tě-
šit na Annu Rock, která zahraje 
na zábavě v kulturním domě. So-
botu máme vyhrazenou pro ode-
hrání většiny zápasů, aby v neděli 
vyvrcholil hlavní program hodů 
pod májí u soudu s beranem.

Rozhodně si také nenechte ujít  
v pondělní podvečer tlučení ka-
čera pod májí, kterou připravuje 
Úřad městyse společně se Žena-
mi. Jedná se o velmi zábavnou  
a milou tečku za hodovým rejdě-
ním.

Těšíme se na vás. Ať už na ně-
které z akcí, kterou budeme pořá-
dat, tak samozřejmě i v hledišti 
při fotbalových zápasech. 

Za FK 
Železárny Štěpánov 

Petr Skokan

Štěpá novsk ý fotba l  na  h ř išt i  i  mi mo něj

Dne 3. 8. jsme pořádali již 12. 
ročník nohejbalového turnaje 

trojic, který byl už předem plně 
obsazen 12ti týmy se skvělými 

hráči. I přes nepříznivé poča-
sí se turnaj zvládl odehrát a byl 

viděn po celý 
den pěkný  
a vyrovna-
ný nohejbal. 
Vítězem se 
stal tým z 
P r o s t ě j o v a , 
na druhém 
místě skon-
čil Dalečín. 
O třetí místo 
hráli míst-

ní s týmem z Ujčova, kterému  
v koncovce třetího setu podlehli.  
Po vyhlášení vítězů proběhla tra-
diční tombola, ze které odcházeli 
všichni zúčastnění spokojení. 

Tímto bychom chtěli poděko-
vat všem zúčastněným a spon-
zorům za poskytnuté dary do 
tomboly a těšíme se na další rok, 
který snad přiláká více místních 
občanů. 

Za NK Štěpánov předseda 
Pavel Beneš

XII. ROČNÍK  NOHEJBALOVÉHO  TURNAJE  TROJIC  „MARYŠA  CUP  2019“



 

Vyhodnocení dotazníků 
k aktualizaci Strategického plánu rozvoje Městyse Štěpánov nad Svratkou  

na léta 2019 – 2023.  
 

V souvislosti s připravovanou aktualizací Strategického plánu rozvoje Městyse Štěpánov nad Svratkou byl vypracován dotazník,  
ve kterém se měli možnost vyjádřit všichni občané k současnému stavu a dalšímu směřování obce. Z celkového počtu 300 vydaných dotazníků 
bylo odevzdáno 18, což představuje 6%. V nich se vyjádřilo celkem 19 občanů, 14 žen a 5 mužů. 
 
Věkové složení respondentů:  
 

  

Většina respondentů hodnotí život v obci spíše dobře (66,7%), velmi dobře 22%, spíše nespokojenost s životem v obci uvedli  
2 a možnost velkou nespokojenost neuvedl žádný z občanů. 

Za největší přednost obce je považována dostupnost služeb - lékař, škola, školka, obchod, pošta, lékárna (38,9%), dále lokalita 
obce - příroda, řeka (22,2%) a činnost spolků (16,7%). 

Naopak jako největší nedostatky vidí občané ve vlivu provozu Železáren na životní prostředí - zápach, hlučnost, prašnost (50%), 
nedostatečnou dopravní dostupnost (44,4%), absence zejména chodníků a cyklostezky směr Ujčov (16,7%) ,  sportoviště (11,1%). 
 

Hodnocení obce z hlediska spokojenosti občanů v jednotlivých oblastech je uvedeno v následující tabulce: 

 počet 
spokojených 
respondentů 

procentuelní 
vyjádření 

s činností spolků (nabídka, kvalita apod.) 7 38,9 
s celkovým vzhledem obce (stav a péče o budovy, zeleň apod.) 9 50 
s odpadovým hospodářstvím (odvoz a likvidace) 14 77,8 
s bezpečností v obci (vandalismus, kriminalita apod.) 15 83,3 
s využitím potenciálu cestovního ruchu (ubytovací a stravovací zařízení, turistické aktivity apod.) 0  
s dostupností a kvalitou veřejné dopravy (směry a četnosti spojů, návaznost apod.) 1 5,6 
s dopravní infrastrukturou (kvalita a bezpečnost komunikací, parkování apod.) 0  
s technickou infrastrukturou (vodovody a kanalizace, rozvod plynu a el. energie, veřejné osvětlení 
apod.) 15 83,3 

s ekonomickým rozvojem obce do roku 2019 (realizované investice z rozpočtu apod.) 9 50 
se spoluprací a komunikací obce (informovanost, zpětná vazba apod.) 7 38,9 
se sounáležitostí občanů s obcí, se vztahy mezi jeho obyvateli (zájem o věci veřejné, sousedské 
vztahy apod.) 6 33,3 

s úrovní péče o kvalitu života seniorů 8 44,4 
s úrovní péče o kvalitu života rodin s dětmi 12 66,7 
s dostupností sociální a zdravotní péče 8 44,4 

 
Se sportovním vyžitím v obci je spokojeno pouze 5 respondentů, jako hlavní nedostatky jsou uváděny: 

- koupaliště 
- víceúčelové sportoviště (atletika, tenis,…) 
- možnosti vycházek (chybějící chodníky, lesní stezky) 
- cyklostezka (podél řeky Svratky – propojení Nedvědice, Štěpánov, Vír) 
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méně než 5 let 
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Na otázku jak dlouho v obci žijete, občané odpověděli: 
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S kulturním vyžitím v obci je spokojeno 10 respondentů, i když by přivítali více společenských akcí na všech úrovních:  
 

 

                      
Náměty pro zlepšení kulturního dění v obci:  
- maškarní ples pro dospělé, klasický ples 
- víkendové promítání filmů a pohádek pro děti 
- divadlo, kurzy, besedy pro věkové skupiny  

8 – 12 let, 30 – 45 let 
- akce pro rodiny s dětmi 
- hudební akce pro věkovou skupinu 15 – 30 let 
- nabídka workshopů pro mladší (nové technologie, 

bezpečí v 21. století) 

S nabídkou obchodů a služeb v obci je spokojeno 13 dotazovaných občanů, přivítali by prodejnu smíšeného zboží a masnu 
s celotýdenní nabídkou čerstvého masa. Pět respondentů vyjádřilo požadavek na změnu pronajímatele Penzionu Hodůnka vzhledem  
k nespokojenosti se službami, byly připomínky zejména na obsluhu a kvalitu jídla. 
 
V oblasti životního prostředí by si dle vyjádření respondentů zasloužilo intenzivní pozornost: 

 

 
   Náměty pro zlepšení životního prostředí v obci: 
- řešení zápachu a prachu z místních Železáren 
- více kontejnerů 
- úklid obce 

                                                                                                                       Na dotaz o využívání mobilní aplikace V OBRAZE bylo odpovězeno:

S prací obecního úřadu vyslovilo spokojenost 8 dotazovaných.  
Větší informovanost a možnost vyřizovat věci přes internet  
by přivítalo 7 občanů, zveřejňování hlášení rozhlasu na internetu  
1 občan.  

 

Náměty investičních akcí obce, které by měla co nejdříve 
realizovat: 

- víceúčelové hřiště 
- revitalizace koupaliště 
- rozšíření kapacity mateřské školy 
- cyklostezka Vír – Nedvědice podél řeky Svratky 
- odkoupit „Panský dům“, opravit a pronajímat 
- obnovit dřevěný „Černý most“ s možností průjezdu 

automobilů 

 
 

- oprava cest a přístupu k RD i v okrajových částech obce 
- výtah na zdravotní středisko 
- chodník směr Ujčov 
- rozšíření kanalizace a chodníků i do okrajových částí obce 
- oprava mostu 
- pergola u penzionu 

Náměty, názory, připomínky: 
- označit dopravním značením rizikové křižovatky (u 

Slepičky, výjezd u Vrzalů, u bytovek …) 
- zlepšení dopravní obslužnosti – návaznost autobusů na 

vlaky 
- instalovat radar – dodržování rychlosti a umístit značku o 

pohybu chodců na I/19 
- přechod pro chodce u školy, zvýšit bezpečnost u školy 

zpomalovacími retardéry 

- vytvořit naučnou stezku po štolách 
- odkoupit zahrádku před bytovkou a vytvořit 

reprezentativní park spojený s prostorem před restaurací 
bez nesmyslného plánovaného nového vstupu do KD 

- znečišťování veřejných prostranství psími exkrementy 
- schválení vyhlášky o dodržování nedělního klidu v obci 
- vyměnit nájemce v místní restauraci 
- rozbory půdy zahrádek v Malé a Velké Olešničce 
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